
Zpráva o činnosti a hospodaření ČAH v roce 2024 

Rok 2024 byl charakterizován intenzívními činnostmi rady, především ve směru k vodoprávním 
úřadům, a do metodické činnosti pro členy. Jde o aktivity, kterými se obracíme jak na naše členy, tak 
na další kolegy stojící mimo asociaci, především na úředníky. V této nastoupené cestě chceme i nadále 
pokračovat a počet aktivit rozšiřovat. O nejvýznamnějších bodech budou za chvíli referovat 
v samostatných vystoupeních někteří mí kolegové. Dovolte, abych některé aspoň bodově zmínil: 

• Ve spolupráci s MŽP byla vydána metodika pro vrty pro tepelná čerpadla. Zásluhou Svatopluka 
Šedy je zde další metodika pro hlubší zásahy do zemské kůry a v přípravě je interní metodický 
materiál pro studny, rozpracovaná je i metodika pro studny. Svatopluk Šeda vám za chvíli sdělí 
více. 

• Pokračoval cyklus pravidelných seminářů Aktuální otázky v hydrogeologii, určený primárně pro 
pracovníky vodoprávních úřadů. V tomto zacílení vycházíme z toho, že pracovníci 
vodoprávních úřadů jsou naši nejbližší partneři v řešení zakázek, v ochraně a využívání zdrojů 
podzemních vod. Pokud si budeme rozumět a vycházet si vzájemně vstříc, bude to prospěšné 
pro obě strany. V roce 2024 se podařilo zorganizovat 4 semináře – v Ostravě, ve Vodňanech, 
v Ústí nad Labem a v Poličce. Je tak v zásadě pokryto území republiky, v příštím roce plánujeme 
v těchto seminářích pokračovat, protože se setkaly s velkým úspěchem, celkem se zúčastnilo 
přes 250 účastníků, většinově úředníků, ale byli přítomni i hydrogeologové, projektanti, vrtaři 
a další. Nezmínit nelze ani seminář na Novotného lávce Podzemní voda ve vodoprávním řízení, 
který probíhá díky Renatě Kadlecové, a které jsou další platformou, jak šířit potřebné 
informace.  

• I letos byla stěžejní odbornou akcí konference Podzemní vody ve vodárenské praxi, kterou 
tradičně pořádá Svatopluk Šeda s kolegy v Rychnově nad Kněžnou. Jsme rád, že už je v přípravě 
i další konference v roce 2025.  

• Jsme jednou z hlavních a sociací spojených v UGA, a společně s naším zástupcem Jiřím Čížkem 
přemýšlíme o správném zacílení jejího dalšího fungování, jako platformy společného 
vystupování aplikovaných geologických oborů, zvláště vůči státu. Snahy o ustavení geologické 
komory poněkud ustoupily do pozadí, ostatní partnerské asociace se k tomu staví více opatrně 
než my.  

• Jsem rád, že se v letošním roce podařilo uspořádat v Ostravě i odborný seminář pro naše členy 
na téma hodnocení rizik a ekologických škod, především zásluhou Jana Bartoně. Druhý běh 
semináře se uskuteční 20. března 2025 v Praze. Více o tom řekne Jan Bartoň. Rozhodně 
bychom v takových aktivitách pro naše členy chtěli pokračovat a ještě je rozšířit, v rámci 
celoživotního vzdělávání, např. ve spolupráci s kolegy z akademických pracovišť.  

• Dále pracujeme na našem webu. Velké díky Barboře Topinkové a webmasterovi panu 
Bartoňovi za odvedený kus práce. Barbora Topinková za chvíli řekne více. 

• A hlediska vyřizování stížností a podnětů ČAH ukončil bezplatný servis v tomto směru, protože 
na to nemáme lidské kapacity ani finanční zdroje. Nadále budeme tyto aktivity nabízet jen jako 
placenou službu, především z důvodu, že očekáváme, že výrazně klesne počet zájemců, nikoliv 
proto, že bychom v tom viděli vítaný zdroj příjmů. 

• Důležitá aktivita se týkala řešení digitálních zpráv a jejich podepisování. Na našem webu jsme 
zveřejnili informaci odboru geologie MŽP k této problematice, a protože tato informace nebyla 



úplně dokonalá, kolegové Jakub Průša a Jiří Čížek se danou věcí dále zabývali a seznámí vás se 
svými návrhy a doporučeními.  

• S ČAIG a UGA probíhá diskuse nad optimalizací činností garantů pro žadatele o osvědčení 
odborné způsobilosti, v zájmu zvýšení kvality a transparentnosti celého procesu. Bohužel 
v diskusi narážíme na odlišnosti našich oborů a tím i odlišné požadavky, což se střetává 
s potřebou jednotného přístupu MŽP ke všem žadatelům.  

• Na základě úkolu od rady, která se na podzimním zasedání zabývala problematikou osvědčení 
odborné způsobilosti, zvýšením kvality prací hydrogeologů, jsme s Františkem Pastuszkem 
navštívili Českou společnost pro jakost, kde jsme jednali ohledně certifikace manažera v 
hydrogeologii. Jednalo by se o dobrovolný institut vedle osvědčení odborné způsobilosti, který 
by mohl být dokladem kvalitního a poctivého přístupu hydrogeologa ke svému vzdělávání a ke 
své práci, protože tuto funkci státní osvědčení odborné způsobilosti evidentně neplní. 
Nevíme,. Zda se tento certifikát osvědčí a zavede v praxi, ale rozhodli jsme se to zkusit jako 
nabídku pro vás, hydrogeology v praxi. Na ČSJ nám bylo řečeno, že v tom nevidí vůbec žádný 
problém. Oni by vystupovali jako akreditační orgán, akreditaci by získali od ČIA, a během 
příštího roku by se to mohlo rozběhnout. Je na nás, jaké stanovíme podmínky (např. vedení 
deníku zpráv, účasti na odborných akcích, obsah zkoušek atd. Zájemci by se hlásili o certifikaci 
přímo u ČSJ, zaplatili by si zkoušku (vyšší cena bys e týkala první zkoušky, nižší cena pak 
certifikace po cca 5 letech) a dostali by certifikát. Byla by možnost certifikát odebrat nebo 
znovu neudělit. ČSJ sama dělá informační kampaně o tom, že tyto certifikáty existují, a že je 
mohou různé orgány a firmy požadovat. Za ČAH bychom museli jmenovat jednoho garanta 
tohoto oboru a asi 3-4 členy do zkušební komise. Zatím ne úplně dořešené je, jak definovat 
obor, zda hydrogeologii jako celek, zda se zabývat i sanační geologií, jaký bude přesah s 
manažerem vzorkování podzemních vod apod. Rádi bychom získali na tento nápad zpětnou 
vazbu od vás, jak dále postupovat. 

Intenzifikace naší činnosti se projevila i v čerpání rozpočtu, které bylo na úrovni roku 2023. V rámci 
běžného roku jsme hospodařili s plánovaným deficitem, což bylo možné díky výtěžku 
hydrogeologického kongresu v roce 2022, který jako vždycky slouží pro úhradu vyšších výdajů v 
mezidobí. Výdaje byly ovlivněny výrazně aktivnější činností výkonné rady ve srovnání s předchozími 
obdobími, celkem činily 184 136 Kč, v následující struktuře:  nákup materiálu a drobných služeb, 
včetně webu 20 673,- , jednání orgánů spolku 30 883,-, provozní cestovní výdaje 12 018,-, řešení 
stížností 6 970,-, náklady související s workshopy 44 792,-, účetní služby 20 400,-, osobní náklady 
42 500,-, poplatky UGA 3 000,-, bankovní poplatky 2 900,- 

Příjmy z členských příspěvků se ve srovnání s minulým rokem výrazně zvýšily, činily 83 000,-, příjmy ze 
seminářů byly 82 600,-. Rozdíl v příjmech a výdajích za běžný rok ve výši 18 536,- Kč byl uhrazen 
z výtěžku hydrogeologického kongresu v roce 2022.  Aktuální zůstatek na účtu k 3. 12. 2023 je 223 826, 
92 Kč, a pokladny je 11 027,- Kč. Je tak vytvořen dobrý výchozí stav pro aktivní fungování asociace i 
v roce 2025, kdy očekáváme vyrovnané hospodaření.  

 

 


